
                          Protokół z XXIII sesji
  Rady Miasta Torunia

                     z 7 kwietnia 2016 roku

XXIII  sesja  Rady  Miasta  Torunia  odbyła  się  7 kwietnia 2016  roku w  sali  nr  33  
im. Mikołaja Kopernika Urzędu Miasta Torunia.

I. Otwarcie sesji. 

p.  M.  Czyżniewski –  otworzył  XXIII  sesję  Rady  Miasta  Torunia.  Powitał  radnych  
i  przybyłych  gości,  poseł  na  Sejm  RP  I.  Michałek,  radnego  sejmiku  wojewódzkiego  
P.  Przybylskiego  oraz  szefów  placówek,  którzy  będą  składali  sprawozdania  za  2015  r.;  
p.  H.  Wolską  –  Państwowego  Powiatowego  Inspektora  Sanitarnego,  p.  M.  Pawlika  –
kierownika Delegatury Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w Bydgoszczy,  
p. J. Bochenka – dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie.
Nieobecność na sesji zgłosił radny P. Gulewski.

II. Przyjęcie protokołu z 22 sesji: protokół przyjęto bez uwag.

III. Informacje Przewodniczącego Rady:

p. M. Czyżniewski – poinformował, że:

1. Prezydent  Miasta  Torunia  zgodnie  z  postanowieniami  art.  267  ust.  2  i  3  ustawy  
z  27.08.2009r.  o  finansach publicznych  przekazał  31.03.2016r.  Radzie  Miasta  Torunia
następujące dokumenty:

- sprawozdanie z wykonania budżetu miasta Torunia za 2015 rok wraz z informacją o stanie
mienia komunalnego według stanu na 31.12.2015r.,

- sprawozdanie z przebiegu wykonania planów finansowych za rok 2015 instytucji kultury
nadzorowanych przez Gminę Miasta Toruń,

- sprawozdanie z przebiegu wykonania planów finansowych za rok 2015 zakładów opieki
zdrowotnej, dla których Gmina Miasta Toruń jest organem założycielskim.

Harmonogram prac nad rozpatrywaniem sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2015 oraz
w  sprawie  uchwały  w sprawie  udzielenia  absolutorium  z  tego  tytułu  podczas  sesji
zaplanowanej na 16 czerwca br., przesłano Państwu Radnym drogą elektroniczną.

2. Ponadto Prezydent Miasta Torunia przekazał Radzie Miasta Torunia:

- sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów
Alkoholowych oraz innych Uzależnień w 2015 r.,

- sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz
Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Toruniu na lata 2013-2016 wraz ze sprawozdaniem 
z prac Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Rozwiązywania Problemów Przemocy w Rodzinie
oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie za rok 2015,

- sprawozdanie z realizacji „Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego na lata 2012-2015 dla
Gminy Miasta Toruń” za 2015 rok,
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- informację z realizacji Programu Promocji Dużej Rodziny – „Jesteśmy Razem” w Gminie
Miasta Toruń w 2015r.,

-  raport  z  realizacji  Programu  ochrony  środowiska  przed  hałasem  dla miasta  Torunia  
w okresie od 1.06.2013r. do 31.12.2015r.,

- roczną informację o udzielonych ulgach w spłacie należności pieniężnych wynikających  
z umów cywilnoprawnych za okres od 1.01.2015r. do 31.12.2015r.,

-  coroczne sprawozdanie o skutkach finansowych zwolnień od podatku od nieruchomości,
zgodnie z postanowieniami stosownych uchwał,

-  sprawozdanie  dotyczące  wykonania  uchwał  Rady  Miasta  Torunia,  ustalających  zasady
gospodarowania gminnym zasobem nieruchomości za 2015 rok.

3.  Otrzymali  Państwo  drogą  elektroniczną  sprawozdania  z działalności  komisji  rady  
w 2015 roku oraz plany pracy komisji na rok bieżący.

4. Uprzejmie informuję, że 5.04 br. z Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa wpłynęła
odpowiedź na apel nr 2/16 Rady Miasta Torunia z 25.02.2016 r. w sprawie realizacji drogi
ekspresowej S 10 między Toruniem a Bydgoszczą. Państwo Radni otrzymali skan odpowiedzi
w formie elektronicznej.

5. Informuję, że do Biura Rady Miasta 31.03.2016r. wpłynęło wezwanie Rady Miasta Torunia
do naprawienia szkody tj. oficjalnych przeprosin na piśmie w związku z treścią uzasadnień 
do uchwał nr 255/16, 256/16 i 257/16 Rady Miasta Torunia z 25 lutego 2016r w sprawie
rozpatrzenia skarg na Dyrektora Szkoły Podstawowej nr 3 w Toruniu. Skarżąca nie zgadza się
ze słowami i sformułowaniami odnoszącymi się do jej osoby i wzywa Radę do oficjalnych
przeprosin na piśmie.

6.  Prezydent  Miasta  Torunia  przekazał  Państwu  Radnym  pismo  w sprawie  zgłaszania
kandydatek i kandydatów do Nagród Prezydenta Miasta Torunia za rok 2015 w dziesięciu
kategoriach.  Wnioski  należy  składać  w sekretariacie  Wydziału  Promocji  Urzędu  Miasta
Torunia do 29.04 br.

7.  Przypominam  Państwu  Radnym  o  ustawowym  obowiązku  składania  oświadczeń
majątkowych  –  do  końca  kwietnia  br.  Zgodnie  z  ustawą  o samorządzie  gminnym
oświadczenie  majątkowe  składamy  w  dwóch  egzemplarzach  z  kopią  swojego  zeznania  
o wysokości osiągniętego dochodu w minionym okresie podatkowym.

8. Ponadto informuję, że Przewodniczący Komisji Rozwoju, Strategii Miasta i Gospodarki
Przestrzennej organizuje wyjazd do bydgoskiej PESY 14 kwietnia br. Zaproszenie do wyjazdu
zostało skierowane do wszystkich radnych. Szczegółowe informacje związane z wyjazdem
zostaną przekazane drogą elektroniczną radnym, którzy zadeklarowali swój udział.

IV. Informacje Prezydenta Miasta: 

p. M. Zaleski –  zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady
miasta:

ŚWIĘTA, UROCZYSTOŚCI

2



28  lutego  –  1  marca  br.  obchody  Dnia  Żołnierzy  Wyklętych
-  28 lutego br.  Bieg Tropem Wilczym, w którym udział  wzięło ponad 700 osób. Biegowi
towarzyszyły:  inscenizacja  historyczna,  okolicznościowa  wystawa  i  występ  zespołu
"Podgórski walczyk",

-  28  lutego  br.  w  Wyższej  Szkoły  Filologii  Hebrajskiej  prelekcja  Fundacji  Niezłomni  
im. Zygmunta Szendziel
arza  "Łupaszki",  poświęcona  identyfikacji  ofiar  terroru  komunistycznego,
-  1  marca  br.  uroczystości  pod  pomnikiem na  skwerze  przy  Muzeum  Etnograficznym,  
z udziałem przedstawicieli władz miasta. Tegoroczne obchody zakończyła uroczysta msza św.
w kościele Wniebowzięcia NMP.

3  marca  br.  obchodziliśmy  jubileusz  70-lecia  Instytutu  Fizyki  UMK.
Z  tej  okazji  w  siedzibie  Instytutu  odbyła  się  uroczysta  sesja,  wystawa  i  zwiedzanie
laboratoriów.  Z  okazji  jubileuszu  Wydział  udostępnił  zestaw  unikatowych  dokumentów
związanych z historią UMK.

12 marca br. 40-lecie świętowała Kujawsko-Pomorska Izba Adwokacka.  
Obchody zainaugurowała uroczysta msza św. w toruńskiej Katedrze śś. Janów, podczas której
został poświęcony sztandar Izby. Gala jubileuszowa odbyła się w CKK Jordanki. 

18  marca  br.  ulicami  toruńskiej  Starówki  (z  Kościoła  Garnizonowego  do  Katedry  
śś.  Janów)  przeszła  miejska  procesja  Drogi  Krzyżowej,  poprzedzająca  Święta
Wielkanocne.

18  marca  br.  obchodziliśmy  107.  rocznicę  urodzin  Honorowej  Obywatelki  Torunia  
gen. Elżbiety Zawackiej. Kwiaty na grobie Torunianki złożyli m.in. przedstawiciele Fundacji
Generał  Elżbiety  Zawackiej,  Urzędu  Miasta  Torunia,  Urzędu  Marszałkowskiego,
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika oraz młodzież.

19 marca br. Toruń włączył się do światowej akcji „Godzina dla Ziemi”. O godz. 20.30
zgaszona została iluminacja niektórych obiektów miejskich, m. in. Dworu Artusa, ruin Zamku
Krzyżackiego i murów obronnych przy Bulwarze Filadelfijskim.

2  kwietnia  br.  obchodziliśmy  11.  rocznicę  śmierci  Ojca  św.  Jana  Pawła  II.
Z  tej  okazji  przedstawiciele  toruńskiego  samorządu  złożyli  kwiaty  pod  pomnikiem  
Ojca św. Jana Pawła II na Jordankach.

4 kwietnia br. obchodziliśmy (upływającą 25 marca br.) 24. rocznicę powołania Diecezji 
Toruńskiej. Z tej okazji w Katedrze śś. Janów odprawiona została uroczysta msza św., 
w której wzięli udział przedstawiciele władz miasta.  

WYDARZENIA  

Wydarzenia kulturalne (wybrane):

- od 3 marca br. (do 8 maja br.) w Ratuszu Staromiejskim trwa wystawa „Kossakowie. Co za
sukces, co za popularność, grad zaszczytów, honorów”,

- 12-19 marca br. w ACKiSz Od Nowa, Alternatywne Spotkania Teatralne KLAMRA,
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-  17-  20  marca  br.  w  CSW i  Klubie  NRD  8.  Edycja  CoCArt  Music  Festival  (przegląd
najciekawszych zjawisk w muzyce poszukującej),

-  19  marca  br.  na  dziedzińcu  Ratusza  Staromiejskiego  otwarta  została  wystawa  „Toruń
kolebką szkolnictwa wyższego Polskiej Marynarki Wojennej”.Wystawa przygotowana przez
Muzeum Okręgowe będzie prezentowana do 26 czerwca br.,

- 19 marca br. koncert Martyny Jakubowicz w CKK Jordanki,

- 1 kwietnia br. Święto ulicy Wielkie Garbary oraz imieniny Zbigniewa Lengrena (rysownika,
twórcy komiksowej postaci profesora Filutka i psa Filusia),  pod hasłem  „Profesor Filutek  
z Filusiem do pary odwiedzają ulicę Wielkie Garbary”,

- 1 i 3 kwietnia br. Teatr „Baj Pomorski” włączył się w obchody Międzynarodowego Dnia
Teatru, organizując dla dzieci szereg ciekawych wydarzeń (warsztaty, zwiedzanie pracowni
teatralnych, spektakl). Obchody uświetniło wręczenie listów gratulacyjnych i nagród PMT.

Wydarzenia sportowe i turystyczne (wybrane):

Wizyty  delegacji  wizytujących  nasze  miasto  w  związku  z  ubieganiem  się  Torunia  
o organizację zawodów sportowych:

- 3-6 marca br. Toruń gościł delegatów European Athletics, którzy wizytowali nasze miasto 
w  związku  z  kandydowaniem  do  organizacji  w  2019  r.  Halowych  Mistrzostw  Europy  
w Lekkiej Atletyce.  Delegaci,  wraz z przedstawicielami władz miasta,  Polskiego Związku
Lekkiej  Atletyki,  Kujawsko  -  Pomorskiego  Związku  Lekkiej  Atletyki  oraz  TVP  Sport
odwiedzili Arenę Toruń, która ma być głównym obiektem mistrzostw, Tor-Tor (proponowana
arena treningowa) oraz toruńskie hotele,

-  9-11 marca br.  w Toruniu przebywała grupa delegatów Światowej  Federacji  Weteranów
Lekkiej Atletyki w związku z ubieganiem się naszego miasta o organizację Mistrzostw Świata
Weteranów Lekkiej  Atletyki  w  2019  r.  Delegaci  wizytowali  toruńskie  obiekty  sportowe  
i hotele.

Imprezy i inne wydarzenia sportowe:

-  5-6  marca  br.  w Arena  Toruń odbyły  się  jubileuszowe 60.  Halowe Mistrzostw  Polski  
w Lekkiej Atletyce, z udziałem reprezentantów ponad 70 klubów (ponad 250 lekkoatletów).
Na starcie nie zabrakło gwiazd krajowej lekkoatletyki m. in. Kamili Lićwinko czy Tomasza
Majewskiego,

- 12 marca br. w Arena Toruń odbyły się 25. Halowe Mistrzostwa Polski Weteranów Lekkiej
Atletyki,  z  udziałem  338  zawodników.  Z  powodzeniem  zawody  ukończyli  toruńscy
zawodnicy. Łącznie mieszkańcy Torunia i powiatu toruńskiego ziemskiego zdobyli 20 medali,
w tym 5 złotych,

- 17-19 marca br. w Arena Toruń zorganizowano 5. Halowe Mistrzostwa Europy Głuchych 
w Lekkiej Atletyce, z udziałem 100 zawodników z 14 państw,

-  21 marca br.,  w CKK Jordanki,  nagrody i  wyróżnienia  za wyniki  sportowe osiągnięte  
w 2015 r. otrzymało 242 zawodników zrzeszonych w toruńskich klubach oraz 20 trenerów 
i  3  działaczy  sportowych,  którzy  przyczynili  się  do  osiągnięcia  wysokiego  wyniku
sportowego swoich podopiecznych,
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- 28 marca br. na Motoarenie odbył się żużlowy mecz charytatywny dla Darcy`ego Warda
i Memoriał im. Mariana Rosego, a 2 kwietnia br. - inauguracyjna runda cyklu Speedway Best
Pairs,

- 31 marca br. Toruński Klub Kolarski Pacific uroczyście zainaugurował działalność w nowej
siedzibie  -  toruńskiej  Motoarenie.  Nową  siedzibę  pomogło  pozyskać  Miasto,  a  sponsor
główny klubu wsparł prace adaptacyjne i wyposażenie pomieszczeń.

Inne wydarzenia (wybrane):

-  26 lutego br.  w Kownie  na Litwie Prezydent  Torunia i  Burmistrz  Kowna podpisali  list
intencyjny o  nawiązaniu  współpracy między miastami.  Wydarzeniu  towarzyszył  wernisaż
wystawy z kolekcji toruńskiego Centrum Sztuki Współczesnej „Znaki Czasu”,

- 5-6 marca br. w Centrum Targowym „PARK” odbyły się XI Targi Budownictwa i Targi
Mieszkaniowe "OD DZIAŁKI PO DOM" oraz IX Kujawsko-Pomorskie Targi Inwestycyjne
"INVEST-TOR".  Imprezom  targowym  towarzyszyła  konferencja,  zorganizowana  przez
Centrum  Wsparcia  Biznesu,  poświęcona  kierunkom  zagospodarowania  przestrzennego
województwa,  procesom  urbanizacyjnym,  promocji  gospodarczej  samorządów,  a  także
kierunkom napływu kapitału zagranicznego do Polski i regionu kujawsko-pomorskiego,

-  7-8  marca  br.  w  hotelu  Copernicus  odbył  się  jeden  z  największych  kongresów
gospodarczych  w  Polsce,  organizowany  przez  Stowarzyszenie  Integracja  i  Współpraca,  
XXIII  Welconomy Forum in  Toruń,  z  udziałem ponad  2  tys.  uczestników,  a  wśród  nich
najważniejszych postaci ze świata polityki, biznesu, nauki, z kraju i zagranicy,

-  17-20  marca  br.  edukatorzy  i  edukatorki  z  10  krajów Europy  (zajmujący  się  edukacją
globalną) spotkali się w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży,

- 18-26 marca br. na Rynku Staromiejskim odbył się doroczny Jarmark Wielkanocny.

NAGRODY, WYRÓŻNIENIA

Specjalistyczny Szpital Miejski im. Mikołaja Kopernika w Toruniu otrzymał Certyfikat
i  Godło  „Wysoka  Jakość  w  Ochronie  Zdrowia”,  potwierdzający,  że  placówka  spełnia
kryteria  certyfikacyjne  w  zakresie  polityki  jakości  oraz  wykazuje  się  nowoczesnym  
i  innowacyjnym podejściem do zarządzania,  wpływającym na efektywność i  skuteczność  
w realizowaniu celów na rynku medycznym.

58 firm działających na terenie Torunia, w tym Miejski Zakład Komunikacji w Toruniu 
i  Toruńskie  Wodociągi,  zostało  laureatami  rankingu  „Gazele  Biznesu  2015”.
Nagrody przedsiębiorcom wręczono 25 lutego br. w Centrum Targowym „PARK”.

 KOMUNIKACJA SPOŁECZNA

14 marca br.  podpisane zostały umowy na realizację zadań publicznych Gminy Miasta Toruń
w  2016  r.  przez  organizacje  pozarządowe  (22  umowy  dotacyjne  z  20  organizacjami
pozarządowymi). 

Budżet partycypacyjny 2017 r.
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Od 1 do 31 marca br. trwał nabór wniosków do budżetu partycypacyjnego na rok 2017 r.  
Wpłynęło  180  wniosków.  Do  podziału  jest  7,03  mln  zł.  Dalsza  procedura:
-do końca maja br. – weryfikacja wniosków,
-  6  czerwca  br.  –  ogłoszenie  listy  projektów  zakwalifikowanych  pod  głosowanie,
- 18-27 czerwca br. – głosowanie mieszkańców.

Konsultacje społeczne:

Ruszyły konsultacje dotyczące rozwoju miejskiej sieci tramwajowej we wschodniej części
miasta i w kierunku północnym. 

- 13 i 15 kwietnia br. odbędą się otwarte spotkania publiczne,

- 14 maja br. po Toruniu kursować będzie tramwaj konsultacyjny,

- 16 kwietnia br. dyżury konsultacyjne w centrach handlowych.

Trwają konsultacje na temat rozbudowy i remontu mostu drogowego im. J. Piłsudskiego. 
Temat  bardzo  zainteresował  mieszkańców  Torunia  (od  momentu  ogłoszenia  konsultacji,  
w  ciągu  niespełna  24  godzin,  wzięło  w  nich  udział  2880  osób).
Głos  w  sprawie  rozbudowy  i  remontu  mostu  możemy  zabrać  do  19  kwietnia  2016  r.

INNE  INFORMACJE

Nabór do przedszkoli miejskich i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych
prowadzonych przez GMT. Nabór wniosków trwał do 31 marca br. Rodzice mogli ubiegać
się  o  przyjęcie  dziecka  do  pięciu  przedszkoli  lub  oddziałów  przedszkolnych.
Na  rok  2016/2017  miasto  przygotowało  4314  miejsca  w  przedszkolach  i  oddziałach
przedszkolnych  szkół  podstawowych,  czyli  o  850  miejsc  więcej  niż  w  roku  2015/2016.
Miejsc  dla  3-latków  jest  570,  czyli  o  204  mniej,  w  związku  z  pozostawieniem  
w przedszkolach dzieci 6-letnich.  O wynikach naboru poinformujemy Państwa Radnych
na  kolejnej  sesji  RMT.  Nabór  do  klas  pierwszych  w  szkołach  podstawowych
prowadzonych  przez  GMT.  Nabór  wniosków trwał  do  31  marca  br.  W roku  szkolnym
2016/2017 miasto zaplanowało utworzenie 53 oddziałów klas pierwszych dla 1137 uczniów.
O  wynikach  naboru  poinformujemy  Państwa  Radnych  na  kolejnej  sesji  RMT.

Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie w Toruniu przystąpił do realizacji ogólnopolskiego
programu Rodzina 500+. 

Od 1 kwietnia br. w następujących lokalizacjach na terenie miasta można składać wnioski  
o wypłatę świadczenia:

 ul. Batorego 38/40, siedziba MOPR Toruń

 ul. Konstytucji 3 Maja 40C, siedziba MOPR Toruń

 ul. Rydygiera 30/32, Rejon MOPR

 ul. Mickiewicza 30, Rejon MOPR

6



 ul. Szosa Chełmińska 254/258, Rejon MOPR, budynek przychodni

 ul. Poznańska 95, Rejon MOPR

 ul. Wały gen. Sikorskiego 8, Punkt Informacyjny Urzędu Miasta Centrum

 ul. Grudziądzka 126b, Punkt Informacyjny Urzędu Miasta Jakubskie-Mokre

 ul. Solankowa 38c, przy TTBS

 ul. Poznańska 52 

oraz

 punkt  tymczasowy na  terenie  Uniwersytetu  Mikołaja  Kopernika (dla  pracowników
 i studentów UMK)

a także

 21  punktów  przyjmowania  wniosków  uruchomionych  dodatkowo  w  szkołach
podstawowych nr: 1, 2, 3, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 23, 24, 28, 32, 35
(dla rodziców dzieci uczęszczających do danej szkoły, punkty w szkołach preferują
przyjmowanie wniosków o wypłatę świadczenia na drugie i kolejne dziecko).

Wnioski można również składać elektronicznie.

Do 29 kwietnia br. można zgłaszać kandydatów do Nagrody Prezydenta Miasta Torunia
za  rok  2015  lub  całokształt  działalności. Nagroda  przyznawana  jest  w  dziesięciu
kategoriach:  przedsiębiorczość  i  ekonomia  społeczna,  innowacyjne  metody  stosowane  
w edukacji  dzieci  i  młodzieży,  nauka,  ochrona  zdrowia,  wydarzenie  kulturalne,  człowiek
kultury,  ochrona dziedzictwa narodowego:  w tym ochrona zabytków, pielęgnacja tradycji,
upamiętnianie  historycznych  wydarzeń,  miejsc  oraz  postaci,  promocja  miasta,  sport,
poświęcenie  i  postawa  obywatelska.  Wnioski  o  przyznanie  Nagrody  Prezydenta  Miasta
Torunia  mogą  złożyć  instytucje,  organizacje  oraz  Podmioty  Ekonomii  Społecznej  lub  
co najmniej pięćdziesięcioosobowa grupa mieszkańców Torunia.

p. M. Zaleski – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do sesji 12 maja 2016 r 

1. Trwa  Kampania  Kwiecień  Toruński  Miesiąc  Wali  z  Rakiem.  Z bezpłatnych  badań
profilaktycznych  oraz  licznych  atrakcji  sportowych  i  turystycznych  mogą  skorzystać
torunianie w czasie tegorocznej kampanii.

2. Dziś  o  godzinie  18.00 w  Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki”  odbędzie  się
miejska uroczystość z okazji Światowego Dnia Zdrowia.

3. Także,  dziś  o godzinie 18.00 w Hotelu Bulwar odbędzie się Gala Diamentów Forbesa
organizowana przez Redakcję Magazynu „FORBES”.

4. W dniu 9 kwietnia w ramach Międzynarodowego Dnia Teatru zostaną wręczone statuetki
WILAMA za  rok  2015  w  trzech   kategoriach: Edukacja  Teatralna,  Przyjaciel  Teatru,
Najpopularniejsza Aktorka lub Najpopularniejszy Aktor Teatru im. Wilama Horzycy.
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5.  W  dniach  od   9  do  10  kwietnia w  Centrum  Targowym  „Park”  odbędą  się  Targi
Turystyczne „Wypoczynek” i Toruński Festiwal Smaków.

6. W dniach 8-9 kwietnia w MCSM odbędzie się polsko - niemiecka konferencja ławnicza.
Celem konferencji jest wymiana doświadczeń między ławnikami niemieckimi a polskimi,
integracja środowisk ławniczych oraz uczczenie jubileuszu 25-lecia podpisania Traktatu
między Rzeczpospolitą  Polską a  Republika  Federalną Niemiec o dobrym sąsiedztwie  
i przyjaznej współpracy.

7. Także,  w  sobotę  9  kwietnia zostanie  odprawiona  msza  św.  w  6.  rocznicę  katastrofy
smoleńskiej o godzinie 15.00, po mszy św. zaplanowano złożenie kwiatów pod epitafium
smoleńskim przy kościele pw. Miłosierdzia Bożego i św. siostry Faustyny.

8. Od  14  kwietnia na  pierwszym  piętrze  Centrum  Handlowego  Toruń  Plaza,  przy  
ul. Broniewskiego 90 będzie działał Punkt Informacyjny Urzędu Miasta Torunia.

9. W sobotę,  16  kwietnia Muzeum  Okręgowe  zaprasza  na  I  Toruńską  Noc  Muzealną
związaną  z  Międzynarodowym  Dniem  Ochrony  Zabytków.  W godzinach  od  18.00  
do 22.00 można będzie bezpłatnie skorzystać z oferty Domu Eskenów/Muzeum Historii
Torunia, Muzeum Podróżników i Kamienicy Pod Gwiazdą.

10. W czwartek,  21 kwietnia o godzinie 15.00 w Ratuszu Staromiejskim wręczone zostaną
parom  małżeńskim  medale  Prezydenta  Rzeczypospolitej  za  długoletnie  pożycie
małżeńskie.

11. W dniach od 22 do 26 kwietnia Uniwersytet Mikołaja Kopernika, Towarzystwo Naukowe
w  Toruniu  wraz  z  Urzędem  Miasta,   organizują  po  raz  16  Festiwal  Nauki  i  Sztuki.
Motywem  wiodącym  tegorocznej  edycji  festiwalu  będzie  żywność.  Pełny  program
festiwalu będzie dostępny na stronie www.festiwal.torun.pl.

12. W dniach  od  22 do 24 kwietnia  już po  raz kolejny rusza akcja „Toruń za pół ceny”.
Będzie można skorzystać z tańszych o połowę ofert hoteli, restauracji, kawiarni i innych
toruńskich placówek. Do udziału w akcji zgłosiło się łącznie 138 instytucji.

13. W  poniedziałek,  23  kwietnia o  godzinie  10.00 Przedszkole  Miejskie  nr 11 przy  
ul. Niesiołowskiego 4 obchodzić będzie jubileusz 35-lecia.  

14. We wtorek, 26 kwietnia o godzinie 14.00 w Młodzieżowym Domu Kultury odbędzie się
finał XXI Samorządowego Konkursu Nastolatków „8 Wspaniałych”.

15. W  dniu  29  kwietnia  o  godz.  11.30 odbędzie  się  uroczyste  oddanie  do  ruchu  
po rozbudowie ul. Konstytucji 3 Maja i ul. Pod Dębową Górą.

16. W sobotę,  30 kwietnia  w  godz.  12.00-17.30 na  Rynku  Staromiejskim  odbędzie  się
Święto  Tańca.  W  programie  m.in.  tradycyjne  tańce  polskie  i europejskie,  taniec
towarzyski, balet, taniec nowoczesny oraz tańce kultur Azji Południowej i Południowo
Wschodniej. Wieczór zwieńczy koncert zespołu Balkan Express.
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17.  Również,  30 kwietnia o godzinie 12.00 spod Centrum Handlowego Plaza ruszy bieg  
na  10  km,  organizowany  przez  Urząd  Miasta  oraz  Stowarzyszenie  Run  To  Run.
Zakończenie biegu i  wręczenie nagród zaplanowane jest  ok.  godziny 14.00 na Rynku
Nowomiejskim.

18.  Także,  30 kwietnia o godzinie 18.00 w CKK „Jordanki” Korporacja Taneczna „Baby
Jagi” organizuje 11 edycję koncertu galowego „Złote Miotły”.

19.  Programy uroczystości patriotycznych:
- 2 maja - Święta Flagi Państwowej,
- 3 maja - 225. rocznicy uchwalenia Konstytucji 3 Maja

22.  Od  1 do 15 maja odbywać się  będzie  Festiwal  Muzyki  i  Sztuki  Krajów Bałtyckich
„Probaltica”. Uroczysta inauguracja Festiwalu będzie miała miejsce 1 maja  o godzinie
18.00 w CK Dwór Artusa.

23. We wtorek,  3 maja w godz. 15.00-18.00 CK Zamek Krzyżacki zaprasza na teren  ruin
Zamku na festyn średniowieczny „Zabawy plebejskie na zamku” połączony z Jarmarkiem
Średniowiecznym.

24.  W piątek, 6 maja o godzinie 11.00 w Dworze Artusa odbędzie się uroczystość z okazji
Dnia Strażaka.

25.  Także,  6 maja o godzinie 17.00 w Hotelu Filmar zaplanowano uroczystość z  okazji
jubileuszu 25-lecia Okręgowej Izby Pielęgniarek i Położnych.

26. W dniach od  7 do 8 maja w Centrum Targowym „Park” odbędzie się Wiosenny Kiermasz
Ogrodniczy „WIOSNA 2016”.

27. W  niedzielę,  8  maja o  godzinie  10.00 pod  pomnikiem  „Ku  czci  poległych
i pomordowanych przez hitlerowskiego najeźdźcę  w latach 1939 - 1945” przy alei Jana
Pawła II odbędzie się uroczystość patriotyczna z okazji 71. rocznicy zakończenia II wojny
światowej.

Uprzejmie informuję Państwa Radnych, że do 29 kwietnia 2016 r. składać można wnioski  
o  Nagrodę  Prezydenta  Miasta  Torunia  za  rok  2015.  To  już  21.  edycja  przyznawanych
corocznie nagród. Uroczyste wręczenie odbędzie się 23 czerwca 2016 r. 
Nagrodę  otrzymują  osoby  fizyczne,  które  w  sposób  szczególny  swoją  codzienną  pracą  
i zaangażowaniem służą Toruniowi i jego mieszkańcom lub promują Toruń w kraju i poza
jego granicami.
Wnioski może składać co najmniej 50. osobowa grupa mieszkańców. Wnioski mogą składać
także  Prezydent  Miasta  Torunia,  Radni  Rady Miasta  Torunia,  Wydziały,  biura  UMT oraz
jednostki  organizacyjne  Gminy  Miasta  Toruń,  instytucje,  organizacje  oraz  Podmioty
Ekonomii Społecznej. Nagroda ma charakter finansowy.
Nagrody  przyznawane  są  w  10  kategoriach:  przedsiębiorczość  i  ekonomia  społeczna,
innowacyjne metody stosowane w edukacji dzieci i młodzieży, nauka, ochrona środowiska,
wydarzenie kulturalne, człowiek kultury, ochrona dziedzictwa narodowego, promocja miasta,
sport, poświęcenie i postawa obywatelska. Wniosek musi zawierać: nazwę kategorii, w której
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kandydat jest zgłaszany, dane personalne kandydata i uzasadnienie. Wnioski należy składać 
w Wydziale Promocji Urzędu Miasta Torunia.

Punkt Informacyjny Urzędu Miasta Torunia będzie czynny od wtorku do soboty w godz.
11:00-19:00. Na miejscu będą cztery stanowiska (trzy urzędowe i jedno MZK) oraz kanapy
dla oczekujących. Torunianie będą mogli załatwić sprawy związane z :

1) dowodami osobistymi

2) sprawami meldunkowymi

3) świadczeniami rodzinnymi

4) świadczeniami alimentacyjnymi

5) kartą dużej rodziny

6) rejestracją pojazdu

7) zgłaszaniem sprzedaży pojazdu

8) wnioskami o prawo jazdy

9) potwierdzaniem profilu zaufanego E-puap

10)sprzedażą biletów

11) reklamą na pojazdach

12)wynajmem autobusów i tramwajów

W Punkcie Informacyjnym Urzędu Miasta Torunia będzie więc można m. in. złożyć wniosek
o wydanie dowodu osobistego czy dokonać rejestracji pojazdu.
Koszty  wynajmu  pomieszczenia  w  galerii  Toruń  Plaza  są  symboliczne,  natomiast  Urząd
Miasta Torunia poniósł wydatki związane z wyposażeniem lokalu, tj. koszty zakupu mebli,
sprzętu komputerowego oraz koszty eksploatacyjne z tytułu korzystania z lokalu.

V. Przyjęcie porządku obrad.

p. M. Czyżniewski – zaproponował przyjęcie do porządku obrad projektów wg druku nr 376
- rezolucja - jako pkt 6, po pkt. 28 wprowadzenie projektów uchwał wg druków nr 353, 354,
356, 357.

p. M. Zaleski – wycofał z porządku druk nr 365 – pkt 18.

GŁOSOWANIE:

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 22 – 1 – 0. Porządek sesji został zmieniony.

VI. Przedstawienie sprawozdań z działalności za 2015 rok:

Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska;

p. M. Pawlik – przedstawił sprawozdanie z prezentacją multimedialną.

Pytania:
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p.  M.  Rzymyszkiewicz –  zapytał,  czy  przekroczenie  ilości  pyłu  PM10  jest  w  ujęciu
rocznym ?

p. M. Pawlik – odpowiedział, że tak. Pokazane są radzie różnice pomiędzy sezonem letnim 
i  grzewczym,  podkreślając  że  naruszenia  norm w PM 10 i  PM 2.5  wynikają  z  palenisk.
Naruszenia normy PM 10 nie ma, bo jest norma roczna.

p. B. Jóźwiak – zapytał, do kogo zgłosić się, gdy  np. w Strudze Toruńskiej w Kaszczorku
leżą śmieci ? Kto odpowiada za cieki wodne ? 

p.  M.  Pawlik –  odpowiedział,  że  to  nie  są  kompetencje  WIOŚ.  To  trzeba  odnieść  się  
do zarządzającego Strugą np. WŚiZ. 

p. J. Gołębiewski -  zapytał, jak wygląda jakość wody w Wiśle w kontekście możliwości
kompania się ? 

p. M. Pawlik –  odpowiedział, że badania wody w Wiśle są prowadzone powyżej i poniżej
Torunia. Z badań w 2014 r. wynika, że sytuacja jest przyzwoita. Dyrektywa UE zakładała, że
parametry chemiczne wód powierzchniowych powinny być dobrego stanu. Ten stan jest na
granicy  umiarkowanego/dobrego.  W  momencie  braku  uporządkowania  w  przeszłości
gospodarki ściekowej sytuacja wyglądała znacznie gorzej. 

p. J. Gołębiewski -  zapytał, czy można wejść bezpiecznie do wody w ramach kąpieli ? 

p. M. Pawlik – odpowiedział, że z punktu widzenia WIOŚ tak.

p. S. Kowalska – zapytała, jakie działania podejmuje WIOŚ w zakresie przeciw działaniu
niszczeniu środowiska i powietrza w mieście? 

p. M. Pawlik – odpowiedział, że na terenie miasta jest realizowanych 5 programów ochrony
powietrza; 4 z nich są uchwalone przez sejmik województwa i obowiązują w mieście, 1 jest
uchwalony przez wojewodę. Rolą WIOŚ jest monitorowanie. Jeśli przyjmie się, że naruszenia
w zakresie pyłów PM 10 i 2.5 jest powodowane paleniskami domowymi, to WIOŚ nie ma
kompetencji na oddziaływanie na tę strefę źródeł. Inspektorat działa w obrębie osób prawnych
prowadzących  działalność  gospodarczą.  W  ewidencji  jest  ok.  200  podmiotów  i  nie  ma
informacji,  że  ze  swoich  kontroli  i  automonitoringu,  żeby  ktoś  objęty  decyzjami  
o dopuszczalnej emisji naruszał normy. To jest maks. 25-30% udziału w zanieczyszczeniach
miejskich, reszta to paleniska i komunikacja.

p. L. Szuba – zapytał, co dzieje się w ramach programu dotyczącego likwidacji ogrzewania
węglowego ? Czego dotyczą 4 programy ?

p.  M.  Pawlik –  odpowiedział,  że  dotyczą  naruszenia  PM  10,  PM  2,5,  3  i  4  program  
to aktualizacja programów. Polegają na ograniczaniu oddziaływania na stan powietrza niskiej
emisji.  Gdyby  wzorem  państw  zachodnich  wprowadzono  standaryzację  paliw,  to  skok  
ku lepszej jakości powietrza byłby szybszy.

p. M. Krużewski – zapytał, czy można domniemywać, że zanieczyszczenia np. na Bielawach
są większe niż na stacji przy ul. Dziewulskiego ? 
Czy  Inspektorat  składał  postulaty  do  dokumentu  dotyczącego  Programu  zaopatrzenia  
w ciepło? 
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p.  M.  Pawlik -  odpowiedział,  że  wszystkie  programy  ochrony  powietrza  z  poziomu
wojewody i sejmiku są w pewien sposób konsultowane. Specjaliści uczestniczą w rozmowach
z  autorami  programów  i  gminami.  Spotkania  robocze  odbywają  się  w  sejmiku  i  tam
pracownicy biorą udział w spotkaniach. Inspektorat stara się weryfikować programy. 
Ochrona środowiska nie  zna granic.  W obrębie Rubinkowa nie  ma zanieczyszczeń,  bo to
wynika z przewagi wiatrów w Polsce zachodniej. Pył powstaje też w wyniku unoszenia z ulic,
stąd ważne jest polewanie latem. Dociera też spoza Torunia. 
W  terenach  z  przewagą  palenisk  domowych  wyniki  są  gorsze.  W  2018  r.  będzie
prawdopodobnie mobilna stacja na Wrzosach. 

p. K. Wojtasik – zapytał, w jaki sposób są badane zanieczyszczone tereny ?

p.  M.  Pawlik -  odpowiedział,  że  ten  wynik  to  praca  WIOŚ.  Badania  są  z  3  stacji
pomiarowych: Rubinkowo i 2 w centralnej części miasta, które cały czas mierzą. Za pomocą
smartfona można ściągnąć aplikację pokazującą obecny stan. Wyniki są analizowane.

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, czy są plany wyjścia z grupy miast zanieczyszczonych  
i kiedy można na to liczyć ? 

p.  M.  Pawlik -  odpowiedział,  że  to  pytanie  przerasta  możliwości  odpowiadającego.  
O  powietrzu  mówi  się  źle,  ale  były  czasy,  gdy  słupki  PM  10  były  większe.  Trudno
odpowiedzieć na takie pytanie.

p. M. Cichowicz – zapytał, czy do WIOŚ mogą zgłaszać się mieszkańcy ? 

p. M. Pawlik - odpowiedział, że kwestie planowania pomiarów nie są robione z miesiąca  
na miesiąc. Można to umieszczać w planie na rok. Tak mieszkańcy mogą zgłaszać się. 

p. M. Czyżniewski – podziękował za przedstawienie sprawozdania.

Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Toruniu; 

p. H. Wolska –  przedstawiła sprawozdanie z prezentacją multimedialną.

Pytania:

p.  J.  Beszczyński –  zapytał,  czy  w  przypadku  ujawnienia  dopalaczy analiza  pod  kątem
szkodliwości substancji odbywa się w stacji czy próbki są wysyłane dalej ?

p.  H.  Wolska –  odpowiedziała,  że  toruńskie  laboratorium nie  bada  dopalaczy.  Jest  kilka
laboratoriów w kraju wyspecjalizowanych w tym kierunku. Próbki są przesyłane do badania.

p. J. Beszczyński – zapytał, czy rodzic podejrzewający używanie dopalaczy ma możliwość
sprawdzenia używania dopalaczy przez dzieci ? 

p.  H.  Wolska –  odpowiedziała,  że  dotąd  nie  spotkano  się  z  taką  sytuacją.  Możliwość
sprawdzenia  jest  w  tych  samych  laboratoriach,  co  wysyłane  są  próbki,  tj.  Warszawa,
Katowice, Bydgoszcz, Radom.
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p. J. Beszczyński – zapytał,  czy są opracowywane procedury w takich przypadkach, gdy
rodzice chcieliby skorzystać z takiego badania ? 
Czy  można  na  stronie  www  umieścić  zakładkę  z  informacją  o  możliwości  odpłatnego
dokonania badań na występowanie dopalaczy ?

p. H. Wolska – odpowiedziała, że tak.

p.  M.  Olszta  –  Bloch –  zapytała,  czy  prowadzony  jest  monitoring  dotyczący  nie  tylko
wartości  energetycznej  pokarmów, ale  też  zawartości  witamin i  minerałów,  w stołówkach
szkolnych ? 

p.  H.  Wolska –  odpowiedziała,  że  jest  restrykcyjne  rozporządzenie.  Są  przeprowadzane
kontrole menu. Szkoły próbują dostosowywać się do rozporządzenia. 

p. W. Klabun – zapytał, czy występowanie bakterii legionella w szpitalu zakaźnym jest stale
powtarzającym się zjawiskiem ? 
Czy są prowadzone statystyki zażywania dopalaczy ?
Czy meble niedostosowane do zadań edukacyjnych są w obiektach szkolnych, prywatnych,
czy jest to rozłożone ? 

p. H. Wolska – odpowiedziała, że ciepła woda użytkowa jest badana w wielu przypadkach 
m. in. szpitalach. Dopuszczalna norma jest do 10 bakterii. W przypadku przekroczenia jest
zalecenie wyłączenia prysznica i dokonanie dezynfekcji chemicznej lub termicznej. Niektóre
placówki mają kłopot z utrzymaniem wartości pałeczek legionella.
Ze szpitali przychodzą informacje o zatruciu dzieci substancjami psychoaktywnymi. W 2015r.
była podobna liczba zatruć co w poprzednich latach. 
Meble w szkołach są problemem pod kątem rozmiarów. Nie zawsze odpowiadają wzrostowi
dziecka. Ten problem jest w szkołach miejskich i prywatnych oraz przedszkolach.

p. K. Żejmo - Wysocka – zapytała, czy liczba przypadków boreliozy w mieście zwiększa się,
czy jest spadek ?

p. H. Wolska – odpowiedział, że jest ten sam poziom. 

p. M. Krużewski – zapytał, jaki jest poziom zachorowań na HIV ?
Czy obserwowane jest występowanie chorób wenerycznych u młodocianych ? 
Czy badana jest woda w studniach indywidualnych ?

p. H. Wolska – odpowiedziała, że są pojedyncze przypadki występowania HIV/AIDS.
Woda ze studni przydomowej jest badana, gdy jest zgłoszenie choroby zakaźnej. 
Nie stwierdzono chorób wenerycznych.

p. B. Królikowska - Ziemkiewicz – zapytała, czy szkoły ze złym sprzętem dostały zalecenia
i czy to są szkoły miejskie ? 

p.  H.  Wolska –  odpowiedziała,  że  17% skontrolowanych  szkół  nie  ma  atestu  na  sprzęt
sportowy. Brak certyfikatów jest dla sprzętu starego, gdy ich nie było. Wskaźnik zmniejsza
się, bo w ubr. było 30%.

p. M. Czyżniewski – podziękował za przedstawienie sprawozdania.
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Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Toruniu 

p. J. Bochenek - przedstawił sprawozdanie z prezentacją multimedialną.

Pytania:

p. J. Gołębiewski – zapytał, czy spadek osób objętych pomocą wiąże się ze spadkiem liczby
mieszkańców, czy to oznacza, że osoby wyszyły z konieczności pomocy ?
Czy  wzrost  liczby  uruchomienia  procedury  „Niebieska  karta”  jest  efektem  procedury,  
czy efektem wzrostu aktów przemocy ? 

p. J. Bochenek – odpowiedział, że ilość osób korzystających z pomocy społecznej wiąże się 
ze spadkiem bezrobocia. Wzrasta liczba osób objętych pomocą z tytułu długotrwałej choroby,
dotyczy to starszych. Ustawa o pomocy społecznej jest tak skonstruowana, że nie liczy się
miejsce zameldowania, a deklaracja zamieszkania. 

Kilka  czynników  wpływa  na  zakładanie  „Niebieskich  kart”.  Zwiększa  się  świadomość,  
że  przemoc  jest  przestępstwem  i  MOPR  może  udzielić  wsparcia.  Do  tego  dochodzi
prowadzenie hostelu oraz realizacja programów. 

p.  M. Czyżniewski –  podziękował  za przedstawienie  sprawozdania  i  ogłosił  pół  godziny
przerwy. Ogłosił przerwę i zwołał w przerwie posiedzenie komisji oświaty.

Po przerwie.

VII.  Rozpatrzenie  projektu  rezolucji  w  sprawie  wybudowania  sieci  wodociągowej
w ul. Winnica – DRUK NR 376. 

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt rezolucji z autopoprawką.

Pytania:

p.  M. Cichowicz –  zapytał,  jakie  działania  podejmie  prezydent,  aby wykonać rezolucję  
w punkcie 1 ?

p. M. Zaleski – odpowiedział, że będą to działania zgodne z procedurami obowiązującymi 
w GMT.

p. M. Cichowicz – zapytał, czy bez rezolucji takie procedury nie mogłyby zostać wdrożone ? 

Dyskusja:

p. M. Frąckiewicz – przyznał, że jest potrzeba wybudowania wodociągu w tamtym terenie.
Nie powinno być żadnych elementów, które mogą przeszkodzić w realizacji  tej  rezolucji.
Zgłosił poprawkę dotyczącą wykreślenia pktu 1 w § 1, bo może okazać się, że czas będzie
przeszkadzał w realizacji  uporządkowania spraw terenowo-prawnych.

p. M. Cichowicz – stwierdził,  że  dobrze stało się,  że  sprawy nabierają szybkiego biegu  
w mieście.  Ukłony dla  przewodniczącego komisji  M. Rzymyszkiewicza,  że  zainteresował
komisję i  tak dobrze procedowała.  Od  2001 r.  jest  korespondencja i  są obietnice,  które  
są przesuwane.  Przedmówca podniósł  wątpliwość,  czy trzeba łączyć 2 rzeczy.  Trzeba dać
sygnał, że radni wspierają dążenia  mieszkańców i chcą dać narzędzie prezydentowi, żeby
mógł zrobić coś, co być może zaplanował w dłuższej perspektywie, żeby najpóźniej do końca
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2017 r. można było podlączyć się do sieci.  Poprosił o 3 min. przerwy  dla klubu radnych Czas
Mieszkańców.

p. M. Czyżniewski – ogłosił przerwę.

Po przerwie.

GŁOSOWANI  E:

Poprawka  radnego  M.  Frąckiewicza.  Wynik  głosowania:  6  –  17  –  0.  Poprawka  nie
została przyjęta.

GŁOSOWANI  E:

Rezolucja  według  druku  nr  376  z  autopoprawką.  Wynik  głosowania:  19  –  0  –  4.
Rezolucja została podjęta (rezolucja nr 1/16).
VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie budowy wodociągu w osiedlu Winnica
II w Toruniu – DRUK NR 311.

p.  J.  Pietruszewski –  przedstawiciel  wnioskodawców  –  przedstawił  projekt  uchwały  
z autopoprawką.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 1.

Pytań nie było.

Dyskusja:

p. M. Krużewski – przypomniał, że dwukrotnie omawiano tę sprawę na komisjach. Są dwa
różne problemy, ale łączące się. Jeden to kwestia wieloletnich zaległości w budowie i druga 
to przyszłość tego obszaru. Rezolucja mówi o uporządkowaniu i procedurach. Druga część 
to zobowiązanie do powstania wodociągu. 
Rezolucja w porównaniu do uchwały jest o wiele bardziej  korzystna dla wnioskodawców.
Ona zobowiązuje do wybudowania wodociągu. Rok 2017 to kwestia techniczna. 
W uchwale jest podana kwota 400 tys. zł. W uzasadnieniu prezydent przedstawił inne sumy.
Nie wiadomo, jaki jest docelowy koszt budowy. Mogłoby dojść do sytuacji, że w przetargu
byłaby wyższa cena i budowa mogłaby zostać wstrzymana ze względów finansowych. 
Rezolucja jest korzystna dla mieszkańców. Wyraził szacunek dla mieszkańców, którzy są już
tym faktem sfrustrowani.

p.  M.  Cichowicz –  odniósł  się  do  problemu,  jakim jest  kwota.  Niedawno  rada  przyjęła
uchwałę  o  budowie  II  etapu  trasy  średnicowej  ul.  Grudziądzka  –  Skłodowskiej  –  Curie.
Okazało się, że jedna z największych sztandarowych inwestycji w mieście wyliczona była  
na 95 mln zł, a kosztować będzie 115 mln zł. Jak jest wola polityczna to różnica 50-150 tys. zł
nie ma znaczenia. 
Nie  zgodził  się,  że  nie  ma  możliwości  wybudowania  w  zadanym  czasie,  szczególnie  
po autopoprawce wnioskodawcy – czerwiec 2017 r. Nie ma technicznych przeciw wskazań,
żeby zrealizować to do połowy 2017 r. Nie bardzo wiadomo, w czym jest problem. Chcemy
zbudować wodociąg i pomóc mieszkańcom Torunia ? Zróbmy to i przyjmijmy uchwałę. Rada
i prezydent z urzędem osiągną sukces. Od 2001 r. władze i urzędnicy nie potrafiły tego zrobić.
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Dziś jest szansa na przyjęcie uchwały, która spowoduje, że w czerwcu 2017 r. mieszkańcy
zaproszą na picie czystej wody z wodociągu w ul. Winnica. 

p.  Ł.  Walkusz –  przyznał,  że  smutno  zrobiło  się,  gdy  przedstawiciel  wnioskodawców
powiedział,  że  podczas  Konwentu  był  szantaż.  Nie  było  tego.  Była  próba  szukania
kompromisu, aby wspólne dążenia związane z wodociągiem znalazły swoją realizację.
Problem jest znany. Wnioskodawcy przychodzili na dyżury. Były przedstawiane dwa główne
wątki sprawy. Pierwsze to wodociąg, żeby w XXI w. nie trzeba czerpać wody ze studni. Drugi
wątek  to  załatwienie  spraw  formalno  –  prawnych  związanych  z  gruntami.  Działki  
są dzierżawione, nie wiadomo, co będzie dalej. 
Uznano, że rezolucja skonsumuje potrzeby wnioskodawców. To jest sukces.  Podziękował  
za determinację i walkę w tej sprawie. 

p. B. Jóźwiak – zwrócił  uwagę, że rezolucja jest  wielkim sukcesem mieszkańców. Drugi
aspekt to bardzo atrakcyjny teren nad Wisłą. Bez uregulowania stosunków prawnych impreza
otwarcia wodociągu może nie odbyć się.  Zaapelował o przygotowanie procedur tak,  aby  
ta przestrzeń mogła być wykorzystywana przez wszystkich mieszkańców do przemieszczania
się wzdłuż Wisły. Przypomniał, ze w ubiegłej kadencji z radnym M. Frąckiewiczem zabiegał
o  rozszerzenie  takiego  korytarza  komunikacyjnego.  Poczynione  zostały  już  pewne  kroki,
które  np.  na  wysokości  młyna  krzyżackiego  uniemożliwiają  budowę  ścieżki  rowerowej.
Sprawa dostępności do wodociągu jest najważniejsza. Aspektem jest też przestrzeń publiczna
dostępna dla wszystkich.

p. M. Frąckiewicz – wskazał, że sytuacja wnioskodawców jest zbiegiem złych okoliczności.
To nie jest zła wola, że ktoś nie chciał budować wodociągu. Przyjęcie uchwały z kosztem 
400 tys. zł może być nawoływaniem do złamania dyscypliny finansowej, bo może być tak,  
że  przetarg  będzie  na  600  tys.  zł.  Tak  nie  może  być,  bo  to  jest  procedura  uchwał.  Nie
wiadomo po co  trzeba  przygotowywać  procedury.  Procedury są,  trzeba  zacząć  realizację.
Sprawa zagospodarowania terenu będzie wymagała dyskusji i uwag. 
Wyraził  przekonanie,  że  w  II  połowie  2017  r.  będą  mieszkańcy korzystali  z  wodociągu.
Termin do końca 2017 r. jest po to, żeby zachować powagę rady. Chodzi o to, żeby nie trzeba
było wycofywać się z rezolucji, bo coś nie wyszło. Poprosił, aby głosu przeciw uchwale nie
odbierać, że jest przeciwny realizacji przedsięwzięcia, a wręcz odwrotnie. 

p.  J.  Pietruszewski –  przeprosił  za  swoje  słowa,  jeśli  ktoś  czuje  się  obrażony
sformułowaniem o szantażu. 
400 tys.  zł  potwierdził  prezydent,  który określił  koszt  wodociągu na  430 tys.  zł.  Zgłosił
autopoprawkę o koszcie wodociągu 430 tys. zł. 
Czy wszyscy radni są zapoznani z prośbą mieszkańców Winnicy skierowaną do rady miasta 
o obronie przed wysiedleniem, którego pierwszym zwiastunem był plan p. Bieleckiego ? 
Pismo  zostało  skierowane  do  przewodniczącego  rady,  a  następnie  zgodnie  z  informacją
zostało  przekazane  prezydentowi.  Uwagi  do  prośby  zostały  wskazane  w  piśmie  
od prezydenta. Ciągle nie wiadomo, czy prośba została upowszechniona i czy mają radni. 
Prezydent Zaleski powiedział, że działania będą prowadzone zgodnie z procedurami, ale nie
wiadomo co. Wyraził przekonanie, że głównym celem będzie przygotowanie nowego planu
zagospodarowania  konkurencyjnego  dla  tego  z  2001  r.,  żeby  umożliwić  łatwe  usunięcie
mieszkańców  i  przekazanie  trenów  deweloperom.  Wskazał,  że  radni  przykładają  się  
do wysiedlenia mieszkańców.
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p.  M.  Frąckiewicz –  poprosił,  aby nie  namawiać  do  robienia  czegoś  na  koszt  miasta,  
co  będzie  droższe.  Wodociąg  i  kanalizacja  będzie  droższa  i  rozłożone  w  terminach.
Przedstawiona kwota to 870 tys. zł i to jest ciągle szacunek. 
Przyznał, że ostatnia uwaga zabolała go. Chodzi o uporządkowanie terenu i wykorzystanie go
dla wszystkich mieszkańców, a wnioskodawcom dał stabilizację i pewność zamieszkiwania.
Rada działa w dobrej wierze, a nie z podtekstem przygotowywania czegoś na niekorzyść.

p. M. Zaleski – zaznaczył, że jeśli się wjedzie na ul. Winnica od strony Szosy Lubickiej  
i  przejedzie  się  całą  ulicą,  to  można  zobaczyć  różnorodną  zabudowę  pięknych  nowych
obiektów,  budynki  rybaków  i  młyn.  Taka  sama  zróżnicowana  zabudowa  powinna  być  
do nowego mostu. 
Koncepcja  dotycząca  ul.  Winnica  od  nowej  zabudowy  do  mostu,  pokazująca  zwartą
zabudowę jest zbyt daleko idąca. Obecna zabudowa jest różnej wartości i standardu. 
Dla  niektórych najemców i  dzierżawców będzie  dobrym wyjściem zmiana relacji  między
najmem gruntu na najem lokali mieszkalnych. 
W 2001 r. spojrzenie na ten obszar było spojrzeniem na teren, który był w pełnym cieniu
urbanistycznym miasta. Po latach 2010-13 i wybudowaniu mostu oraz wprowadzeniu nowych
wartości  urbanistycznych ten teren zmienił  się i  jego przeznaczenie planistyczne powinno
zmienić się, ale nie na zasadzie całkowitego przeciwieństwa do stanu obecnego, a symbiozy
tego, co może być zachowane z obecnej zabudowy z tym, co może być nowego. Temu będzie
służył  wniosek  o  zmianę  mpzp,  temu  będzie  służył  wniosek  dotyczący  postępowania  
w sprawie relacji własnościowych, bo to trzeba uporządkować. 15 lat to krótki czas w życiu
miasta, ale obszar zmienił swój charakter i musi zmienić swe przeznaczenie, żeby dostosować
się  do  miasta.  Przyjęcie  rezolucji  wskazuje,  że  wodociąg  musi  zaistnieć.  Ta  inwestycja
zostanie  przygotowana  właściwie,  żeby  w  przeobrażeniach  architektonicznych  obszaru  
nie przeszkadzał, albo nie powodował kosztów przebudowy. Stąd propozycja do końca 2017r.
jest  właściwa.  Nic  nie  będzie  na  siłę,  na  zasadzie  przeciwności.  Ta  ulica  i  obszar  jest
różnorodnie zabudowana i na wskazanym odcinku też tak będzie.

p.  J.  Pietruszewski –  dodał,  że  prezydent  wskazał,  że  ludzie  mieszkają  tam  w  złych
budynkach i powinni zrezygnować albo się wynieść.
Gdyby  plan  z  2001r.  został  zrealizowany  i  mieszkańcy  byliby  uwłaszczeni,  to  Winnica
wyglądałaby zupełnie inaczej. Kto miał inwestować w nieswoje grunty ? Najpierw kupuje się
ziemię a potem robi plany budowy. Prezydent chce odwrotnie, tzn. zostawić obecny stan  
i uchwalić nowy mpzp. Ten plan nie będzie dopasowany do obecnych działek. Gdy będzie
niezgodne zamieszkiwanie z planem, to nie będzie kłopotu z wysiedleniem. To jest kwestia
rozliczenia nakładów. Czy prezydent w II połowie 2017 r. zamierza skierować nowy plan ?
Jeśli  do  końca  2017  r.  nie  zostanie  uchwalony nowy plan,  to  mieszkańcy mogą  przyjąć
rezolucję.

GŁOSOWANI  E:

Uchwała według druku nr 311 z autopoprawką. Wynik głosowania: 6 – 16 – 2. Uchwała
nie została podjęta.

Uwaga: radny L. Szuba złożył pisemne oświadczenie do protokołu z informacją, że wcisnął
niewłaściwy przycisk podczas głosowania.
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IX.    Rozpatrzenie  projektu uchwały  w sprawie miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego  dla  terenów  położonych  pomiędzy  ulicą  Szosa  Bydgoska  i  ulicą
Łukasiewicza w Toruniu – DRUK NR 362 – I i II CZYTANIE.

p. A. Stasiak  - przedstawiła projekt uchwały,  omawiając zakres projektu planu i potrzebę
jego  sporządzenia,  a  także  przedstawiając  zgodność  przyjętych  rozwiązań  z  ustaleniami
Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Torunia. Rada
Miasta Torunia, uchwalając plan, zgodność tę potwierdza.
Jednocześnie  poinformowała,  że  zgodnie  z  ustawą,  rada  miasta  rozstrzyga  o  sposobie
rozpatrzenia  uwag  złożonych  do  projektu,  nieuwzględnionych  przez  prezydenta.
Poinformowała, że do projektu planu nie wpłynęły uwagi – zał. nr 2 do projektu uchwały.

Opinie:

KRSMiGP – zał. nr 2.

I czytanie

Pytania:

p.  S.  Kowalska –  zapytała,  czy  na  parkingu  przed  drukarnią  Machina  Druku  nie  jest
określone z jakiś względów, co będzie na tamtym terenie ? 

p. A. Stasiak  - odpowiedziała, że parking przed Wojewódzkim Ośrodkiem Medycyny Pracy
jest  własnością  Arpolu.  Przychodnia  nie  ma  ani  jednego  miejsca  postojowego.  Arpol
zwyczajowo na zasadzie porozumienia udostępnia teren.  Cały obszar jest  traktowany jako
usługowy. W tym obszarze musi być powierzchnia biologicznie czynna i zadrzewienie może
być  tak  traktowane.  Arpol  potwierdził,  że  ma  umowę  z  przychodnią  i  nie  zamierza
likwidować parkingu. 

p. J. Gołębiewski – zapytał, czy plan konserwuje obecny stan i jest zabezpieczeniem przed
zmianami ? 

p. A. Stasiak  - odpowiedziała, że zmienia wskaźniki zabudowy i zagospodarowania. Podnosi
wskaźniki zabudowy, ponieważ poprzednio było to 18 m i 3 kondygnacje. Obecnie występują
budynki biurowe o wysokości 5 kondygnacji. Stan faktyczny nie odpowiada poprzedniemu
planowi  z  2003  r.  Pojawiły  się  wnioski  o  zabudowę  bliżej  ul.  Szosa  Bydgoska  w  linii
istniejących  budynków.  Zostały  uwzględnione  i  będą  dotyczyły  nowych  miejsc  pracy  
i budowy salonu samochodowego.

p. S. Kowalska -  zapytała o prognozę skutków finansowych planu.

p.  A.  Stasiak  -  odpowiedziała,  że  od  2  miesięcy  jest  przedkładana  nowa  forma  
do  uzasadnienia  uchwał.  To  jest  rozbudowana  forma  i  wymagana  jest  przez  ustawę  
o  planowaniu  i  zagospodarowaniu  przestrzennym.  Prognoza  dotyczy  wyceny  gruntów
gminnych. To są grunty, które np. idą pod drogi publiczne i inne cele. Zgodnie z załącznikiem
nr  3  nie  występuje  potrzeba  o  sposobie  rozstrzygania  sieci  infrastruktury  technicznej  
i budowie dróg publicznych, bo teren obejmuje grunty prywatne i drogi wewnętrzne. Mogą
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być skutki  związane ze zwiększeniem/zmniejszeniem wartości  nieruchomości  w związku  
z uchwaleniem planu. Jednak na dziś nie należy spodziewać się takich skutków.

Dyskusji nie było.

II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANI  E:

Uchwała według druku nr 362. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 260/16).

X.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  ustalenia  opłat  
za oczyszczanie ścieków dowożonych do oczyszczalni Toruńskich Wodociągów Sp. z o. o.
– DRUK NR 361. 

p. E. Kossakowska –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 3.

KB – zał. nr 4.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 361. Wynik głosowania: 16 – 0 – 1. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 261/16).

XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyznania w roku 2016 dotacji na prace
konserwatorskie,  restauratorskie  i  roboty  budowlane  przy  zabytkach  wpisanych  
do rejestru zabytków położonych na terenie Gminy Miasta Toruń – DRUK NR 360. 

p. M. Romaniszyn –  przedstawiła projekt uchwały z prezentacją multimedialną.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 5.

Pytania:

p. M. Olszta - Bloch – zapytała o rozkład procentowy pod względem własności obiektów. 
Czy w ostatnich latach jest jakaś zmiana, czy ten układ podlega zmianie ?

p.  M. Romaniszyn –  odpowiedziała,  że  w zależności  od  wielkości,  zakresu,  charakteru  
i kosztowności remontu jest różnie. Wsparcie jest potrzebne, gdy właściciel remontuje obiekt
z  własnym  udziałem.  W  przypadku  zabytków  w  br.  wartość  prac  jest  mniej  kosztowa,
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ponieważ prace wysoko kosztowe zostały przeprowadzone w latach 2008-13, co nie oznacza,
że kościoły nie będą uczestniczyły, ponieważ są przygotowania do 2 serii dużego projektu
konserwatorskiego.
Cieszy, że właściciele i wspólnoty kamienic przekonali się, że warto mieć obiekt wpisany  
do rejestru,  bo  to  daje  możliwość  dotacji  miejskich,  ale  też  daje  skuteczność  wystąpień  
o dotacje.
Od lat zdarza się tak, że praktycznie nikt, kto wypełnia prawidłowo wniosek, nie odchodzi  
z niczym. Problemem jest to, że jedni wychodzą z oczekiwaną dotacją ok. 40-50%, a inni  
z  mniejszą.  Po  naborze  widać,  że  wartość  wniosków  znacznie  przekroczyła  możliwości
udzielenia dotacji, które w minionych latach wystarczały.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 360. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 262/16).

XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie   określenia zadań z zakresu rehabilitacji
zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych, na realizację których przeznacza się
środki PFRON w 2016 r. – DRUK NR 349. 

p. I. Miłoszewska –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 6.

Pytania:

p. S. Kowalska – zapytała, czy procentowy podział na rehabilitację zawodową i społeczną
wynika z jakiegoś algorytmu ?

p.  I.  Miłoszewska –  odpowiedziała,  że  przeznaczenie  środków  na  utrzymanie  miejsc  
w warsztatach terapii  zajęciowej  jest  z góry założone i  wyliczone.  Jest  125 miejsc,  w br.
kwota na 1 miejsce jest nieco wyższa i wynosi ponad 15,5 tys. zł/rocznie. Pozostała kwota
jest  dzielona  pomiędzy rehabilitację  zawodową i  społeczną.  W zależności  od  wniosków  
i potrzeb te pieniądze są dzielone. To jest przygotowywane w porozumieniu z MOPR i PUP.

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, czy wiadomo, ile środków potrzeba na dziś 
w mieście ? 

p. I. Miłoszewska – odpowiedziała, że trudno powiedzieć. To zleży od tego, na jaki sprzęt 
są składane wnioski. 

p. S. Kowalska – zapytała, ile osób niepełnosprawnych poszukuje pracy ?

p.  A.  Horbulewicz –  odpowiedziała,  że  od  stycznie  osoby  pytają,  jaka  będzie  kwota  
do dyspozycji. Wszyscy czekają na informację. Kwota jest dzielona równo pomiędzy PUP dla
miasta Torunia i MOPR. Pieniędzy na pewno będzie mało.

GŁOSOWANIE:
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Uchwała według druku nr 349. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 263/16).

XII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie
desygnowania  przedstawicieli  Rady  Miasta  Torunia  do  udziału  w  pracach  Rady
Działalności Pożytku Publicznego Miasta Torunia – DRUK NR 288. 

p. P. Piotrowicz –  przedstawił projekt uchwały.

p. M. Czyżniewski –  poinformował, że klub radnych Czas Mieszkańców zgłosił kandydaturę
radnego J. Gołębiewskiego.

Pytania:

p. W. Klabun – zgłosił w imieniu radnych klubu PiS kandydaturę radnego K. Wojtasika.

p. S. Kowalska – przypomniała,  że na początku było nieformalne porozumienie w radzie
zasiadają 2 osoby; jedna z koalicji, druga z opozycji.

Dyskusji nie było.

p. M. Krystek – zaproponował, żeby zagłosować kto jest za daną osobą i kto wstrzymał się.

p.  M.  Czyżniewski –  zaproponował  głosowanie  poprzez  podniesienie  ręki  i  powołanie
komisji  skrutacyjnej  w składzie  radni  L.  Szuba,  D.  Zając,  S.  Kowalska  (komisja  została
powołana w drodze głosowania).
Poinformował, że głosowanie odbędzie się w kolejności zgłoszenia.

Głosowanie kandydatur – wyniki głosowania:

p. D. Zając – poinformowała, że:

radny J. Gołębiewski – 5 głosów „za”.

radny K. Wojtasik – 16 głosów „za”.

1 osoba wstrzymała się.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 288. Wynik głosowania: 22 – 0 – 1. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 264/16).

p. W. Klabun – poprosił o 3 min. przerwy dla klubu radnych PiS.

p. M. Czyżniewski – ogłosił przerwę.

Po przerwie.
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XIII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  przystąpienia
Gminy  Miasta  Toruń  do  Stowarzyszenia  Lokalna  Grupa  Działania  „Dla  Miasta
Torunia” – DRUK NR 348. 

p. P. Piotrowicz –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 7.

Pytania:

p.  M.  Olszta  –  Bloch –  zapytała,  czy  granice  Chełmińskiego  Przedmieścia  są  tak
skonfigurowane, że obszary o gorszych współczynnikach są znoszone przez osiedla, gdzie
współczynniki są lepsze ?
Czy była szansa, żeby inaczej podzielić Toruń niż osiedlami ? 
Czy Chełmińskie Przedmieście będzie wykluczone z działań strategii ?

p. P. Piotrowicz – odpowiedział,  że gdyby brano pod uwagę dane demograficzne z WSA
UMT, to  można byłoby inaczej  podzielić  miasto  i  tak  dobierać  obszary,  żeby wygodniej
konstruować obszar  LGD. Niestety trzeba było  opierać  się  na danych GUS. To są dane  
na  podstawie  spisu  powszechnego  i  później  symulowane  na  podstawie  wzorów.  Dane  
do LGD są z 2013 r. GUS dysponuje danymi z jednostek urbanistycznych. Działania będą
musiały być prowadzone na terenie LGD, czyli nie na terenie Chełmińskiego.

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, o jaką kwotę miasto będzie ubiegało się ? 

p. P. Piotrowicz – odpowiedział, że to jest 5,7 mln zł do 2020 r.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 348. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 265/16).

XIV.  Rozpatrzenie  projektu  w  sprawie  współpracy  partnerskiej  między  miastami
Toruniem a Angers we Francji – DRUK NR 336. 

p. E. Banaszczuk - Kisiel –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 7.

Pytania:

p. M. Cichowicz – zapytał, ile Toruń ma miast partnerskich i czy wiadomo, że będzie ich
więcej w przyszłości ? 
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p. E. Banaszczuk - Kisiel – odpowiedziała, że miast partnerskich z podpisanymi umowami
jest 10. Jedenastym miastem będzie Angeres. W Kownie został podpisany list intencyjny  
o współpracy. Najpierw trzeba sprawdzić, czy są płaszczyzny do współpracy. Tak było też  
w przypadku Angeres.

p.  J.  Gołębiewski –  zapytał,  czy  w  płaszczyznach  współpracy  są  skonkretyzowane
przedsięwzięcia ? 

p. E. Banaszczuk - Kisiel – odpowiedziała, że są działania w ramach kultury i wymiany
młodzieży. Chodzi o inspirację innych środowisk do współpracy. W przypadku współpracy
gospodarczej to dobrym środowiskiem byłaby IPH. Zawsze w przypadku wizyt delegacji  
z innych miast w programie są spotkania w IPH.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 315. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 266/16).

XV.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  uchylającej  uchwałę  w  sprawie  współpracy
partnerskiej  pomiędzy  miastami  Toruniem  a  Pampeluną  w  Królestwie  Hiszpanii  –
DRUK NR 337. 

p. E. Banaszczuk - Kisiel –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 8.

Pytania:

p.  M.  Frąckiewicz –  zapytał,  czy  jest  na  piśmie  stanowisko  władz  Pampeluny,  że  nie
podpiszą umowy ?

p. E. Banaszczuk - Kisiel – odpowiedziała, że tak.

Dyskusja:

p. M. Cichowicz – wskazał, że dobrze byłoby, żeby rada miasta pochyliła się nad zasadami
współpracy  z  miastami  i  wypracowała  stanowisko  w  tej  sprawie.  Może  trzeba  byłoby
skierować wniosek o komisji kultury i stworzenie spójnej koncepcji w tym zakresie.

p. M. Frąckiewicz – przyznał,  że każda współpraca jest  pożyteczna dla miasta,  jeśli  jest
wzajemna.  Należy  zastanowić  się  nad  formalnym  wycofaniem  się  ze  współpracy  
z  Pampeluną.  Dalej  podejmowane  działania  będą  trwały,  bo  taka  jest  deklaracja  władz
Pampeluny. Współpraca z miastami to promocja Torunia i okazja pokazania miasta.

GŁOSOWANIE:
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Uchwała według druku nr 337. Wynik głosowania: 18 – 1 – 2. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 267/16).

XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowych warunków udzielania
świadczeń pomocy materialnej o charakterze motywacyjnym uczniom zamieszkałym w
Toruniu, form i zakresu tych świadczeń oraz trybu postępowania w tych sprawach –
DRUK NR 342 – I i II CZYTANIE. 

p. A. Łukaszewska - przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KOSiT – zał. nr 9.

I czytanie

Pytania:

p. M. Jakubaszek – zapytał o  § 4 ust.  1. Nagroda prezydenta jest przyznawana uczniom
zamieszkałym w Toruniu. Jaki odsetek to uczniowie szkół zamieszkali w Toruniu ?

p.  A.  Łukaszewska –  odpowiedziała,  że  trudno  powiedzieć  szczegółowo.  W  szkołach
ponadgimnazjalnych  kształcących  zawodowo  jest  ponad  50%,  którzy  dojeżdżają  spoza
miasta.

p.  M.  Krużewski -   zapytał,  czy  warunkiem  uzyskania  sytpendium  jest  dobra  ocena  
z zachowania ? 

p.  A.  Łukaszewska -  odpowiedziała,  że  tak.  Po  konsultacjach  z  dyrektorami  przyjęto,  
że ocena z zachowania będzie przyjmowana analogicznie jak w stypendium Prezesa Rady
Ministrów.

Dyskusja:

p.  M.  Krużewski –  przyznał,  że  największe  doświadczenie  z  uzdolnioną  młodzieżą  ma
GiLA. Tam jest psycholog szkolny, który pracuje z uzdolnioną młodzieżą i teza jest taka, że
nie każdy uzdolniony uczeń jest wzorowy. Uczeń uzdolniony ma czasem inny punkt widzenia
niż szkoła i nauczyciel i to rolą nauczyciela jest pokierować tak, żeby uczeń rozwijał swoje
możliwości twórcze i kształtował postawę. Ocena z zachowania jest subiektywna, natomiast
osiągnięcia naukowe są obiektywne.

p. A. Łukaszewska – wyjaśniła, że szkoła jest zobowiązana oceniać zgodnie z WSO, który
jest stworzony w oparciu o centralne prawo. Wychowawca zbiera informacje od nauczycieli,
podczas  rady wypowiada się  rada  pedagogiczna,  są  też opinie  uczniów i  uczeń dokonuje
samooceny. Stypendia i nagrody są dla najlepszych również pod względem zachowania. Po
konsultacjach  z  dyrektorami  pozostawiono ocenę z  zachowania jako najwyższą,  która ma
wpływ na stypendia.

II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:
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Uchwała według druku nr 342. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 268/16).

XVII.    Rozpatrzenie  projektu  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  określenia
przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest GMT oraz
warunków i zasad korzystania z tych obiektów – DRUK NR 359 – I i II CZYTANIE. 

p. M. Kowallek - przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 10.

I czytanie

Pytania:

p. J. Kowalski – wskazał, że za trasą średnicową jest przystanek, na którym zatrzymują się
wszystkie autobusy w kierunku Wrzosów, a 20 m dalej jest kolejny przystanek na wysokości
Przedszkola Miejskiego nr 6, gdzie zatrzymuje się autobus nr 32. Czy ten przystanek jest
potrzebny ? Przy przedszkolu możnaby zrobić miejsca postojowe.

p.  M.  Kowallek –  odpowiedział,  że  niedaleko  urzędu  są  3  przystanki  tramwajowe  
na przestrzeni 100 m przez niektórych odbierane jest to jako kuriozum, ale są pasażerowie,
którzy oczekują takiego rozwiązania. W ubr. robiono pomiary przystanków i każde zabranie
przystanku spowoduje, że grupa osób będzie musiała dojść dalej, ale jeśli jest wola można się
nad tym zastanowić.

p. J. Kowalski – poprosił  o powtórną analizę sytuacji,  ponieważ 3-4 miejsca parkingowe
ułatwiłyby sprawę.

Dyskusji nie było.

II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 359. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 269/16).

p.  M.  Czyżniewski  -  ogłosił  pół  godziny  przerwy.  Poprosił  o  spotkanie  Kapitułę
Honorowych Wyróżnień.

Po przerwie.

XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości położonych 
w Toruniu przy ul. Sitowia 26 – 28 – DRUK NR 345. 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały.

Opinie:
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KGKISiG – zał. nr 11.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 306. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 270/16).

XVIII.    Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości gminnych
położonych w Toruniu przy ul. Fortecznej 6 - 8 i Grudziądzkiej 179 - 181 – DRUK NR
364. 

p. W. Krawiec - przedstawił  projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 12.

Pytania:

p.  M. Olszta – Bloch – zapytała  o działkę 90.03.U3. Na niej  jest  obiekt  objęty ochroną
konserwatorską. W projekcie uchwały jest informacja, że działka nie jest objęta projektem, 
a z planu wynika, że jest.

p. W. Krawiec – wyjaśnił,  że w uchwale działka jest przewidziana do zbycia, natomiast  
nie jest obecnie wyceniona. W pierwszym przetargu nie zostanie wystawiona. Na nią była już
zgoda rady. Teraz też jest wpisana do zbycia. Planistycznie jest zabezpieczona.

p. J. Beszczyński – zapyta, jakie miasto ma narzędzia prawne, jeśli nabywca działki w ciągu
4 – 5 lat nie rozpocznie inwestycji ? 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że w pierwszym roku można podnieść opłatę roczną z 3% 
na  10%.  Jeśli  to  nie  pomoże,  to  ostatecznie  można  doprowadzić  do  rozwiązania  umowy
wieczystego użytkowania bez zwrotu wpłaconych kwot. 
 
Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 291. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 271/16).

XIX.    Rozpatrzenie projektu apelu w sprawie sprzedaży lokali mieszkalnych nr 3 i 4a
położonych przy ul. Szewskiej 6 w Toruniu – DRUK NR 330. 

p. W. Krawiec - przedstawił  projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 13.

Pytań i dyskusji nie było.
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GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 330. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 272/16).

XX.    Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  nieodpłatnego  nabycia  przez  Gminę
Miasta  Toruń  nieruchomości  stanowiącej  drogę  dojazdową  do  ul.  Włocławskiej  
w Toruniu – DRUK NR 351.

p. W. Krawiec - przedstawił  projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 14.

Pytania:

p. M. Jakubaszek – zapytał, jak często rożne podmioty występują z wnioskiem o odebranie
darowizny przez inne podmioty,  które chcą przekazać grunt w postaci drogi,  która będzie
następnie utrzymywana przez miasto ? 
Czy występują pojedyncze osoby, czy wspólny mieszkaniowe ? 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że to są sporadyczne przypadki. Ostatnio był taki przypadek
ze strony SM Kopernik. 

p. M. Jakubaszek – zapytał, czego dotyczyła tamta sytuacja ? Tu sytuacja jest taka, że była
duża  działka,  która  została  podzielona  na  5  mniejszych  i  osoby  domagają  się  przyjęcia
darowizny.

p.  W.  Krawiec –  odpowiedział,  że  tam  sytuacja  była  podobna.  To  był  zespół  uliczek  
w okolicach ul. Mohna. Najemcy budynków uwłaszczyli się i spółdzielnia nie mając dookoła
żadnych lokali została z drogami i była uchwała rady o zgodzie na przyjęcie darowizny.

Dyskusja:

p. M. Jakubaszek – wskazał, że uchwała ma charakter precedensowy, bo faktycznie jest tak,
że  osoby  nabywające  nieruchomość  miały  świadomość,  że  tę  drogą  będą  musiały
utrzymywać.  Może być  tak,  że  skutkiem podjęcia  uchwały mogą być  wnioski  od innych
podmiotów, żeby wewnętrzne uliczki były w formie darowizny przyjmowane przez miasto.
Takie  projekty mogą pojawić  się  częściej,  rodząc  skutki  finansowe dla  miasta  związane  
z przebudową i utrzymaniem.

p.  J.  Beszczyński –  przypomniał,  ze  było  też  przejęcie  ulicy  Na  Skarpie  i  wówczas
przedmówca był „za”.

p. M. Jakubaszek – wskazał, że tam była ulica dojazdowa nie tylko do nieruchomości, ale
też do sklepów i innych instytucji. To była ul. Mossakowskiego. Tam jest pawilon Maciej i to
jest droga dojazdowa do części związanej z SP nr 28.

GŁOSOWANIE:
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Uchwała według druku nr 351. Wynik głosowania: 18 – 0 – 3. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 273/16).

XXI.  Rozpatrzenie  projektu uchwały  w sprawie  nieodpłatnego nabycia  przez Gminę
Miasta Toruń prawa użytkowania wieczystego gruntu stanowiącego drogę dojazdową  
do ul. mjr. L. Idzikowskiego w Toruniu – DRUK NR 352. 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały z autopoprawką.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 15.

Pytania:

p. J. Gołębiewski – zapytał,  co wydarzy się, gdy rada nie podejmie uchwały ? Dlaczego
należy podjąć uchwałę ? 

p. W. Krawiec – odpowiedział,  że w przypadku niepodjęcia uchwały miasto nie nabędzie
gruntu.  Mieszkańcy,  którzy  są  współwłaścicielami,  tak  samo  płacą  podatki  od  swoich
nieruchomości. Skoro wszyscy równo płacą, to trzeba regulować te sprawy.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 352 z autopoprawką. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała
została podjęta (uchwała nr 274/16).

p. M. Czyżniewski – ogłosił 5 min. przerwy i zwołał Kapitułę Honorowych Wyróżnień.

Po przerwie.

p. M. Czyżniewski – zgłosił zmianę porządku obrad.

GŁOSOWANIE:

Zmiana porządku obrad – wprowadzenie druku nr 355. Wynik głosowania: 20 – 0 – 1. 

XXII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w sprawie     nadania  Niezależnemu Zrzeszeniu
Studentów UMK w Toruniu  medalu „Za Zasługi  dla  Miasta  Torunia” na wstędze  –
DRUK NR 344. 

XXIII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie    w  sprawie  nadania  panu  
gen.  Zbigniewowi  Nowkowi  medalu  „Za  Zasługi  dla  Miasta  Torunia”  na  wstędze  –
DRUK NR 346.

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekty uchwał.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

28



Uchwała według druku nr 344. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 275/16).

Uchwała według druku nr 346. Wynik głosowania: 19 – 1 – 1. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 276/16).

XXIV.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie    nadania  panu    prof.  dr.  hab.
Ryszardowi Sudzińskiemu   medalu   „Za Zasługi dla Miasta Torunia” na wstędze – DRUK
NR 355.

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt uchwały.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 355. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 277/16).

XXV.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  powołania  doraźnej  komisji  Rady
Miasta  Torunia  do  opracowania  propozycji  zmiany  uchwały  w  sprawie  powołania
okręgów będących jednostkami pomocniczymi GMT oraz nadania im statutów – DRUK
NR 368. 

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt uchwały.

Pytań i dyskusji do projektów nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 368. Wynik głosowania: 20 – 0 – 1. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 278/16).

XXVI. Rozpatrzenie projektu   oświadczenia w sprawie ustanowienia Roku 2017 Rokiem
Rzeki Wisły – DRUK NR 319. 

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt oświadczenia.

Pytań nie było.

Dyskusja:

p.  M.  Krużewski –  przyznał,  że  od  wielu  lat  zajmuje  się  rewitalizacją  drogi
międzynarodowej E70, to jest drogą prowadząca aż z Antwerpii. Z drugiej strony jest droga
E40,  czyli  połączenie  morza  z  Warszawą.  Toruń  jest  członkiem  Związku  Miasta
Nadwiślańskich. Wisła przez lata przeszkadzała. Powoli staje się miejscem do żeglowania,
turystyki, jest przystań AZS-u. Nadchodzi czas na wykorzystanie gospodarcze i transportowe.
Wisła daje znać o sobie co jakiś czas, gdy wylewa. Wisła była wielokrotnie regulowana i jej
koryto nie jest w kształcie pierwotnym. 
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p. M. Frąckiewicz – przyznał, że Wisła jak też inne rzeki była przez lata zaniedbywana.
Może coś zacznie dziać się w tym kierunku.  Interesy miast i rzeki były zaniedbywane przez
lata. Ten apel przyczyni się do zrozumienia problematyki. Nie wszystkie miasta są w ZMN,
bo  Bydgoszcz  i  Warszawa  wypisały  się.  Może  podejmowana  inicjatywa  doprowadzi  
do rozmów z tymi miastami i powrócą one do związku.

p. J. Gołębiewski – zaznaczył, ze rozmowa o ponownym gospodarczym wykorzystaniu rzeki
jest nieuchronna. To nie jest jedyny wątek. Ustanowienie roku 2017 rokiem rzeki Wisły ma
nie tylko na celu promowanie inwestycji ingerujących w kształt rzeki, ale przypomnienie jest
dziedzictwa kulturotwórczego dla kraju i narodu, a także bogactwa przyrodniczego. 

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – przypomniała, ze w październiku będzie 550 rocznica
Pokoju Toruńskiego. To czas,  kiedy została uruchomiona Wisła. Zwróciła się do radnego  
M.  Frąckiewicza,  żeby  oświadczenie  doprowadziło  poprzez  Związek  Miast  Polskich  
do całkowitej rewitalizacji Wisły. Przed wojną były porty. Tam był handel drogą rzeczną.  
Do tego Polska powinna wrócić, żeby powrócić do portów. 

GŁOSOWANIE:

Oświadczenie według druku nr 319. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Oświadczenie zostało
podjęte (oświadczenie nr 2/16).

XXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 15 lutego
2016r.  na  Dyrektora  Toruńskiej  Agendy  Kulturalnej  oraz  Dyrektora  Wydziału
Organizacji i Kontroli Urzędu Miasta Torunia – DRUK NR 353.

XXVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia
4 marca 2016r. na dyrektora Wydziału Organizacji i Kontroli Urzędu Miasta Torunia –
DRUK NR 354.

XXIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 3 lutego
2016r. na Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 3 w Toruniu – DRUK NR 356.

XXX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi  z  dnia 3 lutego
2016r. na Dyrektora Wydziału Ochrony Środowiska Urzędu Miasta Torunia – DRUK
NR 357.

p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekty uchwał.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 353. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 279/16).

Uchwała według druku nr 354. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 280/16).

Uchwała według druku nr 356. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 281/16).
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Uchwała według druku nr 357. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 282/16).

XXXI.    Przedstawienie  prezentacji  Planu  zarządzania  krajobrazem  Gminy  Miasta
Toruń.

p. Sz. Burak – przedstawił prezentację multimedialną.

Pytania:

p. J. Beszczyński – zapytał, czy zieleń projektowana na trasie wschodniej jest w oparciu  
o sugestie WŚiZ ?

p. Sz. Burak – odpowiedział, że każdy krok projektanta zieleni był nie tylko z wydziałem
konsultowany, ale wręcz uzgadniany. Dobór roślinności był uzgadniany.

p. M. Cichowicz – wskazał, że dobrze, że budowane są w mieście nowe drogi, bo jest nowa
zieleń. Szkoda, że nie ma innych inwestycji. Dobrze, że jest takie strategiczne opracowanie.
W  mieście  było  więcej  kolorowych,  bylinowych  roślin,  były  kobierce  na  plantach  
i  pl.  Rapackiego.  Warto  myśleć  nad  rozwiązaniami  mikro,  które  będą  zachwycały
mieszkańców. Bez zabezpieczenia pieniędzy nie będzie takich rozwiązań.

p. Ł. Walkusz – zapytał,  czy brane jest  pod uwagę, żeby nasadzenia nie były w kolizji  
z widocznością dla kierowców ? 

p.  Sz.  Burak –  odpowiedział,  że  zieleń  przydrożną  powinni  projektować  zawodowcy  
z  najwyższej  półki,  którzy  widzą  skutki  realizacji  w  przestrzeni  czasowej.  Wskazywano
wielokrotnie,  że  nie  musi  być  to  zieleń wysoka,  może być  niska,  że doskonałą forma są
byliny,  krzewy  kolorowe.  Najcenniejsze  przyrodniczo  jest  zieleń  wysoka,  czyli  drzewa.
Zawsze drogi wyznaczały szpalery drzew. 

p. J. Gołębiewski – zapytał, czy podobne do siebie krajobrazowo obszary okalające miasto 
są planowane pod względem połączenia komunikacyjnego o charakterze rekreacyjnym ? 

p.  Sz.  Burak –   odpowiedział,  że  tak.  W wytycznych w aspektach społecznych systemy
zieleni  właśnie  tak  mają  być  wykorzystywane.  Mają  być  szlaki  turystyczne.  W polityce
gospodarki  zielenią  w  mieście  najistotniejsze  jest  zachowanie  maksymalnej  ciągłości
istniejących systemów zieleni, zarówno pierścieni i klinów oraz tworzenia nowych terenów
zieleni, żeby robić wszystko, aby poprzerywane kliny wypełniać. Może to być zieleń wpisana
w tereny zurbanizowane.

p. B. Jóźwiak – zapytał, czy ochroną drzew jest walka z pasożytami np. jemiołą ? Czy nie
brakuje wody do podlewania zieleni miejskiej ? 

p.  Sz.  Burak –  odpowiedział,  że  przyroda  nie  lubi  granic  administracyjnych.  Jemioła
występuje na roślinności sprzyjającej zainfekowaniu.  Główną przyczyną jest jemiołuszka.  
To  jest  roznosiciel  pasożyta  jemioły.  Jemioła  rozwija  się  na  szybko  rosnących  topolach  
i  wierzbach.  Topole  znikają  z  krajobrazu  miasta.  Kiedyś  była  moda  na  szybko  rosnące
drzęwa, a teraz jest problem. Toruń ma inwentaryzację jemioły. Sukcesywnie są wycinane
konary  z  jemiołą  na  terenach  miejskich.  Innym  zagrożeniem  jest  szrotówek  
na  kasztanowcach.  To  nie  jest  duże  zagrożenie,  ale  pozostaje  w  mieście.  Takim samym
zagrożeniem jest zasolenie w pasach drogowych.
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Na wodę w mieście ma wpływ klimat.  Przykładem może być Martówka, gdzie jest  kilka
centymetrów wody po zimie. Tak samo jest z wodą glebową. Nie podlewa się wodą drzew, 
bo to nie jest zgodne z zasadą rozwoju. Wodą uzdatnioną nie podlewa się drzew. Są sposoby
przy projektowaniu  dróg  i  osiedli,  żeby  wodę  deszczową wykorzystywać  do  podlewania
roślinności.  Na terenach miejskich podlewana jest  najcenniejsza roślinność  wodą z  Wisły
poprzez beczkowozy.

p.  M.  Cichowicz –  zapytał,  czy  tworzenie  szerokich  arterii  komunikacyjnych  nie  jest
sprzeczne z zachowaniem układu pierścieniowego zieleni ? 

p. Sz. Burak – odpowiedział, że zieleń na ul. Bema została już znacznie szybciej zepsuta
poprzez ul.  Kraszewskiego,  rozdzielając Rudelkę od Gór Piekarskich.  Przy projektowaniu
dróg powinno brać się pod uwagę względy bezpieczeństwa, przyjęcia potoków samochodów 
i płynność, natomiast o formacji zieleni można dyskutować.

p. M. Frąckiewicz – zapytał, co się stało podczas opiniowania projektu, że można jeszcze 
na ul. Bema umiejscowić zieleń ? 

p. Sz. Burak – odpowiedział, że procedury uzgadniania zieleni na ul. Bema nie było.

p.  M.  Frąckiewicz –  zapytał,  czy  projektując  trakty  komunikacyjne,  nie  są  uzgadnianie
sprawy zieleni ? 

p. Sz. Burak – odpowiedział, że nie ma procedury prawnej uzgadniania. Jest opiniowanie
mpzp  zarówno  na  etapie  przystąpienia,  jak  też  projektu  planu.  Inwestycje  drogowe  
są opiniowane, a nie uzgadniane. Ul. Bema była opiniowana, ale nie uzgadniana.

p. J.  Beszczyński – zapytał,  czy na następną komisję  bezpieczeństwa można przedstawić
koncepcję  nasadzeń  w  związku  z  wycinką  drzew  przy  szpitalu  wojewódzkim,  trasy
średnicowej  na  odcinku  Szosa  Chełmińska  –  ul.  Grudziądzka  i  nowego  odcinka  trasy
staromostowej ?

p. Sz.  Burak – odpowiedział,  że na komisji zostanie przedstawiony projekt dokumentacji
nasadzeń zastępczych, które opracowuje marszałek województwa. Przy drogach nie można
sadzić drzew wymyślonych. One muszą być odporne na emisję spalin, na stres wywołany
ruchem samochodowym, mają pełnić izolację przeciw hałasowi i pasować do historycznego
otoczenia. 
p.  M.  Cichowicz –  zapytał  radnego  J.  Beszczyńskiego,  czy  pamięta,  że  to  jest  przyjęte
w planie pracy ? 

XXXII.     Interpelacje,  zapytania  i  wnioski  (zgodnie  z  §  36  Regulaminu  Rady  Miasta
Torunia).

1. Interpelacje: 

przewodniczący rady M. Czyżniewski – poinformował, że nie wpłynęły interpelacje.

2. Zapytania:  
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przewodniczący  rady  M.  Czyżniewski odczytał  zapytania  radnej  M.  Olszty  –  Bloch  –  
w związku z tragicznym wypadkiem na przejściu  dla  pieszych na ul.  Grudziądzkiej  przy
skrzyżowaniu z ul. Jeśmianowicza zapytała, czy:

- generalnie planowane jest lepsze doświetlenie przejść dla pieszych (wielu kierowców skarży
się,  że  są  one  oświetlone  niedostatecznie,  co  może  mieć  wpływ  na  potencjalne
niebezpieczeństwo dla pieszych)?

-  prowadzi  się  monitoring  przestrzegania  zasad  ruchu  drogowego  w  ramach  strefy
zamieszkania, oznaczonej znakiem D – 40? Jakie są podejmowane działania, aby te zasady
egzekwować (negatywnym przykładem jest ul. Świętopełka, na której kodeksowa prędkość
oraz pierwszeństwo pieszych najczęściej nie są przestrzegane)?

-  prowadzi  się  monitoring  prędkości  samochodów  na  ulicach  wokół  szkół,  nie  tylko  
w odniesieniu do bezpiecznych przejść  dla  pieszych/uczniów, ale  również utrzymywania  
i nieprzekraczania przez kierowców dozwolonej prędkości? Czy są prowadzone nadzory nad
efektywnością  stosowanych  rozwiązań  spowalniających  (przykładem  jest  ul.  Ogrodowa,
gdzie  obecne  spowalniacze  są  już  na  tyle  „przepracowane”,  że  nie  powodują  istotnego
zmniejszenia  prędkości  samochodów, które nawet  przy większej  prędkości  są  w stanie  je
pokonać)  ?  Czy  są  planowane  inne  rozwiązania,  bądź  remonty  istniejących  urządzeń,
podnoszących bezpieczeństwo pieszych/uczniów na tych drogach ?

Dlaczego  w Toruniu  zrezygnowano  z  zegarów na  sygnalizacji  świetlnej?  Dla  większości
kierowców były one duża pomocą w dostosowaniu prędkości pojazdu, szczególnie między
sąsiednimi  skrzyżowaniami  z  sygnalizacją.  Tragiczny  wypadek  na  u.  Grudziądzkiej  jest
przykładem  rozwijania  nadmiernej  prędkości  między  takimi  skrzyżowaniami  kosztem
zachowania bezpieczeństwa na znajdujących się między nimi przejściami dla pieszych. 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez prezydenta miasta.

radny M. Jakubaszek – 

1.  Czy  występują  ograniczenia  formalno-prawne  uniemożliwiające  usytuowanie  wieży
widokowej lub koła widokowego tzw. młyńskiego koła lub diabelskiego koła w okolicach
punktu widokowego panoramy Torunia lub na terenie Kępy Bazarowej?

2. Jaki byłby szacunkowy koszt wybudowania wieży lub koła widokowego sięgających ponad
koronę drzew Kępy Bazarowej?

3. Czy  do  Urzędu  Miasta  Torunia  zwracały  się  podmioty  zainteresowane  podjęciem
wskazanej  powyżej  inwestycji  lub  też  Urząd  Miasta  Torunia  podejmował  ewentualne
działania zmierzające do znalezienia inwestora?

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez prezydenta miasta.

radny M. Cichowicz – 

Ile osób składało wniosek o wprowadzenie sygnalizacji świetlnej na ulicy Andersa przy Okól-
nej lub Kniaziewicza? Kiedy te wnioski wpływały? 

Ile osób składało wnioski o wyłączenie świateł  sygnalizacji świetlnej w nocy? Którzy radni
składali takie wnioski i kiedy? Jakie były odpowiedzi na te wnioski? Ostatnio pojawiła się in-
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formacja o sukcesie jednego z radnych dzięki którego interwencji wyłączono część sygnaliza-
cji świetlnej w Toruniu. Co  spowodowało zmianę dotychczasowego stanowiska w tej spra-
wie?

W lipcu 2015 roku przez lewobrzeżny Toruń przeszła potężna nawałnica, która powaliła licz-
ne drzewa. Dotknęło to również drzew zlokalizowanych przy Obszarze Natura 2000 w okoli-
cach drogi Wodeckiej. Czy urząd zamierza odtworzyć ten drzewostan, który jest wskazany
jako szlak komunikacyjny nietoperzy?

Dlaczego  wieża  dla  jerzyków  zbudowana  przy  ul.  Iwanowskiej  posiada  wloty  
do budek przez korony pobliskich drzew? Utrudnia to lub wręcz uniemożliwia zajęcie wieży
przez te pożyteczne ptaki. Szczególnie niepokoi wlot od strony wschodniej , który zamykany
jest drzewem posadzonym w ramach nasadzeń zastępczych przez firmę „Marbud". Uniemoż-
liwia to usunięcie tego drzewa. Jaka była procedura lokalizacji dla tej inwestycji  i  ile ona
kosztowała?

Na podstawie jakiego dokumentu, rozporządzenia, aktu prawnego  ustalane są ilości drzew,
które mają być zasadzone w ramach nasadzeń zastępczych? Czy w Toruniu przyjęto zamien-
nik jedno drzewo wycięte jedno do posadzenia? Czy jest to jedyna praktyka w gminach pol-
skich?

Dlaczego przed sztandarową inwestycją w Toruniu, CKK Jordanki, obowiązuje zakaz zatrzy-
mywania dla samochodów osobowych? Dlaczego nie można legalnie wysadzić gości bezpo-
średnio przed wejściem do sali? Wnoszę o bezzwłoczną zmianę tego znaku.

W  związku  z  wnioskiem  dotyczącym  budowy  chodnika  od  holu  Dworca  Głównego  
do postoju taksówek, który nie zyskał pozytywnej opinii Pana Prezydenta, zwracam się z py-
taniem, dlaczego pasażerowie wychodzący z dworca nie mogą dojść do postoju taksówek  
po równym chodniku, a muszą walczyć z nierównościami kostki brukowej? Dlaczego chod-
nik doprowadzony jest tylko do miejsca palenia papierosów?

Na  ostatniej  komisji  bezpieczeństwa  poinformowano  mnie  o  udziale  dwóch  radnych  
w spotkaniu poświęconym bezpieczeństwu na ulicach miasta Torunia. Kto to spotkanie orga-
nizował i na jakich zasadach radni brali w tym spotkaniu udział ?  Dlaczego nie poinformo-
wano o tym wszystkich radnych?

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez prezydenta miasta.

3. Wnioski: 

a) radny B. Jóźwiak – 1 wniosek,

b) klub radnych PO – 1 wniosek.

c) radny M. Rzymyszkiewicz – 22 wnioski,

d) radna B. Królikowska – Ziemkiewicz – 1 wniosek,

e) radna D. Zając – 5 wniosków,

f)   radna M. Olszta – Bloch – 2 wnioski.

XXXIII. Informacje:
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Przewodniczącego, inne: nie było.

Prezydenta:

p. Z. Fiderewicz – poinformował, że:

1. Trwa budowa przystani sportów wodnych przy ul. Popiełuszki. Stan zaawansowania ok.
40%.

2. 28/29.04. br. zostanie oddana do ruchu rozbudowana ulica przy Urzędzie Celnym oraz ul.
Konstytucji 3 Maja.

3. Trwają intensywne prace na ul. Podgórnej. Firma Strabag kładzie warstwę bitumiczną.

4. Budowa trasy wschodniej od pl. Daszyńskiego do ul. Grudziądzkiej. Radni mieli okazję
zapoznać się z wizualizacją. 

5. Trwa  przebudowa  ul.  Płaskiej.  To  jest  związane  z  rewitalizacją  terenów
poprzemysłowych. Zaangażowanie na poziomie 20%.

6. Trwa rewitalizacja parku w sektorze Maciej  Na Skarpie.  Zaawansowanie na poziomie
40%.

XXXIV. Zakończenie sesji.

p. M. Czyżniewski – zakończył XXIII sesję Rady Miasta Torunia.

Protokół sporządził       Przewodniczący
   Piotr Pyrek                           Rady Miasta Torunia

   

   Marcin Czyżniewski
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